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Poročilo s koncila  Notranji položaj v Italiji
Drugi teden del na koncilu je 

potekal v znamenju dveh važnih 
zadev: 1. koncilski očetje so raz
pravljali o posebni Izjavi o ver
ski svobodi. To izjavo bodo dodali 
k osnutku o ekumenizmu. 2. na
daljevali so z glasovanjem o raz
nih členih osnutka o Cerkvi. O- 
glejmo si na kratko eno in drugo.

Na koncilu vedno bolj poudar
jajo dejstvo, da je namen seda
njega koncila pastoralen, to je 
dušnopastirski. Zato pa se izogi
bajo kakim posebnim teološkim  
zadevam, ki bi zahtevale kake de
finicije, in se rajši ustavljajo ob 
praktičnih vprašanjih sodobne 
Cerkve in človeštva. V zvezi s tem 
praktičnim namenom koncila je 
tudi Izjava o verski svobodi. To 
izjavo je hotel imeti sam pok. 
papež Janez X X III .  Prvič v zgo
dovini koncilov je, da se koncilski 
očetje bavijo s podobnim vpra
šanjem, ki ni toliko dogmatično, 
temveč pastoralno in deloma še 
juridično. Ker gre torej za živ
ljenjsko vprašanje, ni čuda, če so 
bili koncilski očetje glede tega ze
lo različnega mnenja. O predlože
nem osnutku so izrekli najrazlič
nejša m nenja: eni so ga hvalili 
in odobravali, drugi so zahtevali 
razne popravke, tretji so ga eno
stavno zavrgli, češ da ni zanič. 
Bilo je zanimivo slediti njihovim  
izjavam v časopisnih poročilih. V 
enem so se vsi strinjali: Taka iz
java je potrebna in jo od koncila 
pričakujejo kristjani in nekristja
ni.

Različnost mnenj na koncilu 
nas ne sme čuditi, ker so škofje 
iz vseh dežel sveta, kjer se pro
blem verske svobode izraža v naj
različnejših oblikah, od popolne 
verske in cerkvene svobode v An
gliji in ZDA do zanikanja vsake 
take svobode v deželah pod ko
munističnimi režimi. Tako so

V Rimiu. so uradno  sporočili, da bodo 
22. novem bra upravne volitve. Z nekateri
ma izjem am i bodo to rej v nedeljo  22. no
vem bra pokrajinske in občinske volitve 
po vsej državi. Za nas pridejo v poštev 
volitve pokrajinskega sveta na Tržaškem 
in občinske volitve v občinah Devin - Na
brežina, Zgonik, Repentabor, Dolina in 
Milje. V tržaškem  m estu ne bo občinskih 
volitev, ker so bile le ta  1962. M edtem ko 
bodo občani tržaške m estne občine volili 
pokrajinske svotovavce in občinske svete 
svojih občin.

Slovenska skupnost bo nastopila na  po
k ra jinsk ih  in  občinskih volitvah. Priprav
lja lna dela so že povsod v teku. Za zdaj 
je  najvažnejše sestavljanje list in zbiranje 
podpisov predlagateljev. Za pokrajinske 
volitve v tržaški pokrajini je  treba  pred
ložiti listo s 24 kandidati in  najm anj 500 
podpisov predlagateljev. Za občino Devin - 
Nabrežina je treba predložiti listo  z 20 
kandidati in najm anj 70 podpisi predlaga
teljev, za občino Dolina prav tako  listo 
z 20 kandidati in najm anj 70 podpisi pred
lagateljev, m edtem  ko zadošča za občino 
Zgonik lista 12 kandidatov in 20 podpisov 
predlagateljev in prav tako  za občino Re
pentabor lis ta  12 kandidatov te r  20 pod
pisov predlagateljev. Opozoriti jc  treba še 
na novost, d a  bodo letos volitve po večin
skem  sistem u sam o v zgoniški in repen- 
tabonski občini. Tam  dobi lista , ki zmaga, 
takoj 12 občinskih svetovavcev, d ruga  naj
m očnejša za njo pa ostale tr i. V devinsko - 
nabrežinski in dolinski občini p a  bodo vo
litve po proporčnom  sistem u. Tu ni no
bene nagrade za listo, ki dobi največ gla
sov, am pak se število m est v občinskem

škofje v svojih posegih v debato 
bili verna podoba tega, kako neko 
praktično vprašanje zadobi različ
ne oblike v različnih pogojih. Ven
dar so sklenili, da bo koncil pou
daril nekaj najbolj splošnih na
čel o pravicah, ki so vrojene vsa
kemu človeku, da sme po svoji 
vesti v Boga verovati in tudi na 
zunaj častiti ter po svoji vesti 
živeti, ne da bi ga smel kdor koli 
zaradi tega preganjati ali podce
njevati.

GLASOVANJE O CERKVI
Istočasno z razpravo o verski 

svobodi je šlo glasovanje raznih 
členov osnutka o Cerkvi. Na vrsti 
so bili razni važni členi, ki so lani 
zbudili dolge debate. Letos so pri 
glasovanju drugega za drugim  
sprejeli z velikansko večino. Ome
nimo naj, da je bil sprejet tudi 
tisti člen, ki govori, naj se tudi 
v zapadni Cerkvi obnovi samo
stojen in trajen red diakonata kot 
je bilo v prvih krščanskih stolet
jih. Ta člen so koncilski očetje 
sprejeli z veliko večino. Ko je po
tem prišlo do glasovanja, ali bodo 
morali diakoni držati celibat, sta 
obveljali dve mnenji: če posta
nejo diakoni možje v zrelih letih, 
bodo lahko ohranili družino, ki 
jo morda že imajo; če pa posta
nejo diakoni mladi fantje, bodo 
morali napravili obljubo celibata 
tako kot duhovniki.

Službe, ki jih bo opravljal dia
kon, ostanejo tiste, ki so bile v 
veljavi nekoč: krščevanje, pogre
bi, pridiganje, obhajanje in po
dobno.

Kje naj se uvede stalen red dia
konata, pa bodo odločale škofov
ske konferenece in bo moral to 
potrditi sv. oče.

Po končanih razpravah o ver
ski svobodi so začeli debatirati 
Izjavo o judih in drugih verstvih.

svetu razdeli sorazm erno s številom gla
sov, ki jih  dobi vsaka lista. Za listo v 
m iljski občini je  potrebnih najm anj sto 
podpisov predlagateljev.

DOLŽNOST NAS KLICE!

Drage Slovenke, dragi Slovenci! Spet 
nas kliče dolžnost. Na pomlad smo na 
deželnih volitvah doživeli svojo resnično 
politično pomlad. V okrilju Slovenske 
skupnosti smo na Tržaškem in Goriškem 
zbrali nad deset tisoč glasov in s tem  
pred vsem svetom izpričali, da živimo, da 
držimo skupaj in da terjamo svoje pra
vice. Vodstvo Slovenske skupnosti po de
želnih volitvah ni spalo, ampak je ves čas 
stalo ob strani našemu izvoljenemu sve- 
tovavcu dr. Škrku. Slovenska skupnost je 
držala obljubo — zvestobo za zvestobo. 
Čeprav so predstavniki deželnega odbora 
izjavljali, da dežela nima nikakšnega o- 
pravka s slovensko narodno manjšino, jih 
je vodstvo Slovenske skupnosti z odlični
mi, pogumnimi in dostojnimi nastopi na
šega svctovavca dr. Škrka prisililo, da je 
moral deželni svet vsaj eno tretjino časa 
na dosedanjih sejah posvetiti vprašanjem  
slovenske manjšine in nam dati ter pri
znati pravice, o katerih prej ni hotel nič 
slišati. A vse to je šele začetek. Naš boj 
se nadaljuje.

Kakor smo dosegli priznanje, da je Slo
venska skupnost zastopnica slovenske 
manjšine v Italiji, tako moramo izvoliti 
svojega zastopnika v tržaški pokrajinski 
svet. Tudi tam se mora slišati naš glas. 
In kakor smo v deželnem svetu prodrli, 
ker smo sc lahko sklicevali na veliko šte- 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Italijansko politično življenje je 
še vedno zelo razgibano. Vrsta do
godkov in okoliščin je pripomogla, 
da so oživele stare in se pojavile 
nove polemike. Temu se ne sme
mo preveč čuditi, kajti upravne 
volitve so tako rekoč pred durmi. 
Pred tednom dni je bilo še nego
tovo, kajti socialisti so želeli vo
litve prenesti in prej urediti vpra
šanje nasledstva bolnega predsed
nika Segnija. Toda vlada je na 
seji prejšnji petek sklenila, držati 
se ustavnega roka in je v ta na
men določila datum 22. in 23. no
vembra. Tega dne bodo po skoro 
vsej državi upravne volitve za ob
novo občinskih in pokrajinskih 
svetov. — Kar se naših krajev ti
če, bodo pokrajinske volitve tako 
v tržaški kot v goriški in videm
ski pokrajini. Ne bo pa občinskih 
volitev v Trstu in Gorici. Nove ob
činske svete bodo pa volili v vseh 
ostalih okoliških občinah, in sicer 
po večinskem sistemu v občinah 
do pet tisoč prebivavcev, po pro
porcionalnem pa v občinah z nad 
pet tisoč prebivavci. Po tem no
vem pravičnejšem sistemu se bo 
na Tržaškem volilo v Miljah, Do
lini in v Devinu-Nabrežini.

ZAPLETLJAJ V SENATU

V senatu je v minulem tednu 
prišlo do nepričakovanega zapiet- 
ljaja, ki bi lahko povzročil vladno 
krizo. V razpravi je bil vladni u- 
krep o zvišanju splošnega davka 
na promet (IGE) od 3.30% na 
4%, ki spada v okvir vladnih u- 
krepov proti neugodni gospodar
ski konjunkturi. Zaradi slabe or
ganizacije in strankarske nedisci
pline vladni ukrep ni prodrl. Od 
208 prisotnih senatorjev, jih je 
107 glasovalo proti vladi, 101 pa 
za vlado. Iz glasovanja je razvid
no, da je z opozicijo potegnilo kar 
15 tako zvanih »prostih strelcev« 
iz vrst vladnih strank. Sumijo, da 
gre za demokristjanske senatorje. 
S tem v zvezi je zanimivo, da je 
preko 40 senatorjev KD bilo od
sotnih.

Opozicija je takoj zahtevala od
stop vlade. Toda vodstva vladnih 
strank so ugotovila, da ne gre za 
nezaupnico vladi v pravem smislu 
besede in da zaradi tega vlada ni
ma formalne dolžnosti odstopiti. 
S tem je bila vladna kriza zaen
krat preprečena, toda mučen vtis, 
ki ga je incident v senatu povzro^ 
čil, še naprej poživlja polemike 
ne samo med vlado in opozicijo, 
ampak med samimi vladnimi 
strankami.

IZJAVE SARAGATA

Nezadovoljstvo med strankam i 
vladne koalicije povzroča namreč 
še nerazčiščeno razm erje sil v no
tranjosti KD po njenem zadnjem 
kongresu. Novo vodstvo stranke 
m orajo šele izvoliti 1. oktobra. 
Na kongresu se je namreč izka
zalo, da nobena stru ja  nima ab
solutne večine, zato bo nujno mo
ralo priti do povezave vsaj dveh 
struj. Najmočnejša je tako zvana 
moro-dorotejska skupina, ki jo se
stavljajo pristaši predsednika vla
de Mora.

Socialdemokratski prvak Sara- 
gat se boji, da bi se Moro povezal 
s kako zmerno stru jo  ali s Fanfa- 
nijevo skupino. V intervjuju ča
sopisu »Espresso« je Saragat s 
tem v zvezi izjavil, da se koalicija 
med sredinsko-levičarskimi stran
kami lahko obdrži le pod tremi 
pogoji: 1) da se program, o kate
rem so se sporazumele štiri vlad

ne stranke, izvede na način in v 
časovnem roku, ki so ga določili; 
2) da bo sestava novega vodstve
nega odbora KD taka, da bo nu
dila jamstvo za izvajanje progra
ma levega centra; 3) da na vod
stvu vlade mora biti oseba, ki je 
po godu socialdemokratom. — Po 
njegovem, politiko levega centra 
jamčijo različni elementi. Ce e- 
den od teh odpade, pade tudi po
litika levega centra.

Razumljivo, da so te Saragato-

Po dolgotrajnih pogajanjih sta  vzhodno
nem ška vlada in zahodnoberlinski senat 
dosegla sporazum  o obiskih zahodnih Ber
linčanov v vzhodnem delu m esta. To je 
drugi sporazum  te vrste, odkar so se lani 
decem bra sporazum eli o obiskih ob novo
letnih praznikih. — Kot rečeno so poga
jan ja  za sedanji sporazum  tra ja la  celih 
devet mesecev. Že se je  zdelo, da ne bo
do dovedla do cilja , ko so prejšnje dni 
javili doseženi sporazum.

Sporazum določa, da lahko zahodni 
Berlinčani obiskujejo svoje sorodnike v 
vzhodnem Berlinu od 26. oktobra do 8. 
novem bra in  od 19. decem bra do 3. ja 
n u arja  1965. Za obisk m ed velikonočnimi 
prazniki prihodnje leto se bodo še po
drobno dogovorili. — Prepustnice za obi
ske bodo izdajali na  16 krajih  v zahodnem  
Berlinu, mejo pa bodo prestopili na petih 
prehodih.

V sporazum u je  rečeno, da je  mogoče 
sporazum  podaljšati na željo ene izmed 
obeh strani.

Odmevi n a  doseženi sporazum  so bili 
pozitivni. Bonska vlada je  sporazum  odo
brila soglasno, čeprav je še pred nekaj 
dnevi om ahovala in  im ela nekatere pred
sodke, češ da bi s tem  dejansko priznala 
Vzhodno Nemčijo. Temu očitku se je  di
plom atsko ognila na  ta  način, da je  v 
zapisnik o sporazum u vstavila izjavo: »Obe 
stran i izjavljata, da se n is ta  sporazumeli 
o sedežu, oblasti in pristo jnosti podpis
nikov«.

Računajo, da se bo moglo okoristiti 
sporazum a okrog 800 tisoč Berlinčanov, 
ki im ajo sorodnike na drugi stran i zidu.

C iper  
in s o v j e t s k a  p o m o č

Ciprski m inister za trgovino in indu
strijo  Araouzos je  na  tiskovni konferenci 
izjavil, da bo Sovjetska zveza v kratkem  
podpisala s Ciprom sporazum za dobav
ljan je  orožja. Izjavil je  tudi, da bo sovjet
ska pomoč brezplačna in brez političnih 
pogojev. Medtem poročajo, da  je že pri
spel v Moskvo ciprski zunanji m inister 
Kiprionu, da podpiše om enjeni sporazum 
o vojaški pomoči.

T urška vlada je  od svoje stran i pre
klicala vse dopuste svojim  vojakom  in za-

V nedeljo je  am eriška vlada objavila 
rezultate preiskovalne komisije, ki jo  je 
vodil predsednik najvišjega zveznega so
dišča W arren. K om isija je bila im eno
vana 29. novem bra lan i in je  zaključila 
z delom 24. septem bra letos. Njeno poro
čilo vsebuje 881 stran i te r obsega okrog 
300 tisoč besed. Iz rezultatov preiskave 
izhaja, d a  je  Lee Osvvald edini Kenne- 
dyjev morivec, ki je  nastopil n a  lastno 
pest in n i torej pri svojem  podlem dejanju  
bil z nikom er povezan. Enako je  na last
no pest ravnal Osvvaldov morivec Jack 
Ruby.

Isto  poročilo tudi odločno zanika, da 
bi Kennedyjev morivec bil na kakršen 
koli način povezan s sovjetsko ali ku-

ve izjave znatno oslabile položaj 
vlade, in to ravno v trenutku, ko 
je v senatu doživela nepričakovan 
udarec. Vendar stvarno gledano, 
ni položaj tako kritičen kot ga 
predočuje Saragat. Krščanski de
mokrati se prav gotovo zavedajo 
velikih odgovornosti, ki jih kot 
najmočnejša stranka imajo. Če so 
se odgovornega poskusa z levim 
centrom lotili, so svoje sile prav 
gotovo izmerili in ga bodo do
sledno izvajali.

čela pošiljati grškim  državljanom  obve
stila, da bo začela v drugi polovici ok
tobra izvajati ukrepe za njihov izgon iz 
države.

V arnostni svet je  m edtem  na  predlog 
generalnega ta jn ika  U T anta soglasno o- 
dobril podaljšanje m andata  sil OZN na 
Cipru za nadaljn je  tri mesece. Kot znano 
je  prvotni rok potekel 26. septembra. Ve
lesile pa se niso mogle sporazum eti o 
predlogu U Tanta, da  bi se točneje dolo
čile naloge varnostn ih  sil Združenih na
rodov na otoku. — Precej vznem irjenosti 
je  povzročilo odkritje  orožja v nekem vo
zilu čet OZN. Po virih ciprske vlade so 
om enjeno orožje hoteli vtihotapiti v neko 
tu rško  vas n a  otoku. V zadevo sta vple
tena  dva švedska častn ika in trije  vojaki.

V zvezi s ciprskim  problemom se po
stavlja sedaj vprašan je: Ali bo v teku 
treh  mesecev prišlo do odločilnega pre- 
okreta, da bodo lahko m ednarodni od
delki brez skrbi zapustili otok? Nadškof 
M akarios ni še z nobenim večjim  deja
njem  pokazal, da misli rešiti spor na 
kom prom isen način. Njegovo naslan jan je  
na sovjetsko vojaško pomoč daje m isliti, 
da se pripravlja na novo ofenzivo. Če 
bi se zavedal tveganja, katerem u se izpo
stavlja, bi prav gotovo odnehal od svoje 
trmoglavosti.

Uničevalno delo orkana »Wilda« 
na Japonskem

Japonska je plačala težak davek ob zad
njem  ciklonu »Wilda«, ki je  zajel tr i p ro 
vince, Kagoshimo, Hiyazaki, Huoggo, otok 
Shikotu in industrijsko  področje Kansai. 
K sreči je  ciklon prizanesel Tokiu, k jer 
so bili že v  velikih skrbeh zaradi bližajo
čih se olimpijskih iger.

Ciklon je  zahteval 33 m rtvih, 500 ranje
nih in  10 pogrešanih, 20 tisoč popolnoma 
porušenih stanovanj, 70 tisoč poplavljenih 
in poškodovanih stanovanj, 64 potopljenih 
in  192 poškodovanih ladij.

Zaključek zagrebškega velesejma
V nedeljo 20. septem bra se je  uspešno 

zaključil m ednarodni zagrebški velesejem, 
ki je  med n a j več j i mi velesejmi na  svetu. 
Obiskalo ga je  en m ilijon sedem sto tisoč 
oseb.

bansko vlado, čeprav je  Osvvald bil po 
političnem prepričanju m arksist in je  ne
kaj časa živel na Kubi in v Sovjetski 
zvezi. — Končni zaključek je, da  s ta  pro
tagonista tragedije v Dallasu, Osvvald in 
Ruby, bila dve neuravnovešeni osebi, ki 
sta  ločeno ravnali d ruga od druge.

Poleg tega tem eljnega zaključka, je  pre
iskava prišla do ugotovitve, d a  je  bila 
varnostna služba med Kennedyjevim spre
vodom po Dallasu pom anjkljiva. Sam 
Kennedy je baje dve uri pred atentatom  
v razgovoru izjavil, da je  predsednika 
ZDA kaj lahko um oriti, kakor d a  bi slutil 
nevarnost, ki m u je pretila in  usodno 
pokončala njegovo m lado življenje.

RAZPIS UPRAVNIH VOLITEV

O PREHODIH V BERLINU

Preiskava o smrti Kennedyja

Sped. in abbon. postale - I Gruppo
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Priporočajmo se Slomšku „ Slomškov dom“ v Bazovici
I z  Lanusu  v Argentini sm o prejeli na

slednje poročilo o ozdravljenju na pri
prošnjo božjega služabnika S lom ška:

»Dne 21. januarja 1963 sem  zbolel na 
gripi. Vendar sem  kljuboval in tudi po 
m alem  delal. Dne 28. januarja sem  moral 
v posteljo, zdravnik je ugotovil vnetje  
pljuč. Po nekaj dnevih sem  zopet vstal, 
a bolezen se je poslabšala. Dne 5. februar
ja  je zdravnik odredil popolno mirovanje, 
ker se je  vnetje pljuč ponovilo. K ljub  
vsem  zdravilom  sem  se počutil vedno slab
še. D ihanje m i je delalo težave pri vsa
kem  prem iku. Proti koncu meseca fe
bruarja so m e preiskali s cevko skozi 
grlo in ugotovili, da im am  bulo na plju
čih. Dne 5. marca je zdravnik svojcem  
zaupal, da gre za raka na pljučih in da 
je  nujna operacija. Iz  tega razloga zdrav
n ik  ni odredil več nobenih zdravil, dasi 
so jih  m oji prosili, ker m i pravega razloga 
niso sm eli povedati. O resničnem  stanju  
sem  zvedel šele po ozdravljenju.

Povedali so m i, da je potrebna ope
racija. Tedaj sem  sklenil, da bom začel 
devetdnevnico k ško fu  S lom šku , vsak dan 
tri Očenaše, da bi bil obvarovan opera
cije. Dne 13. marca, zadnji dan devet- 
dnevnice, je zdravnik odredil prevoz v 
bolnišnico. Na predvečer sem  se priprav
ljal: ko sem  se pri um ivanju  sklonil, m i 
je  zm anjkalo  sape; srce m i je  m očno bilo 
in bal sem  se, da m e bo zadušilo. To je 
trajalo kakih  pet m inut, potem  je odleglo. 
Prihodnji dan na potovanju v bolnišnico 
sem  se kar dobro počutil. Zdravnik me 
je  začudeno pogledal. M ed tem , ko so m i 
pripravljali posteljo, približno eno uro, 
m e je preiskoval in ukazal napraviti novo 
radiografijo. Prim erjal je ono, k i jo  je 
napravil 27. februarja in no\'o. N ato nas 
je  vse skupaj poklical v pisarno in dejal: 
"Po vseh prejšnjih  preiskavah je bilo vid
no, da je bil rak na pljučih. Današnja ra
diografija pa je pokazala, da bule ni več; 
pljuča so čista, operacija je nepotrebna. 
Lahko greste vsi skupaj dom ov..’ Lahko  
si predstavljate naše presenečenje!

Dne 15. aprila so za kontrolo napra-

Na misijonsko nedeljo
bodo proglasili za svetnike
ugandske mučence

V soboto 26. septem bra je  sv. oče Pa
vel VI. imel ta jn i in  javni konsistorij. 
N a ta jnem  konsistoriju  je  podelil palije 
raznim  nadškofom , ki so bili im enovani 
v zadnjih  le tih ; vseh je bilo 42, m ed njim i 
tudi ljubljanski nadškof Pogačnik.

Na javnem  konsistoriju  pa je  sv. oče 
javil, da bo dne 18. oktobra, ko se obhaja 
svetovna m isijonska nedelja, slovesno pri- 
štel m ed svetnike 22 ugandskih mučencev, 
ki jih  je proglasil za blažene Benedikt XV.

V Ugando so dospeli prvi 'm isijonarji le
ta. 1879, leto nato  so  krstili prve štiri 
katehum ene. Število katehum enov in kr- 
ščencev je  pa začelo naglo rasti. Leta 
1886 jih  je  bilo že tisoč. Tedaj je  nastopil 
dom ači k ralj Mwanga I. s hudim  prega
n jan jem  zoper k ristjane. Bito je  nad  sto 
žrtev, med njim i 22 najodličnejših, ki bo
do sedaj prište ti m ed svetnike. To bodo 
prvi svetniki črnci iz Afrike. K ri mučencev 
je  postala seme novih kristjanov. Danes 
je  v Ugandi najbolj cvetoča Cerkev v 
Afriki, ki im a že tudi svojega kardinala.

Zagrebško semenišče
V zagrebškem  m alem  sem enišču je  le

tos 428 dijakov. O biskujejo škofijsko gim
nazijo. 230 dijakov je  iz zagrebške nad
škofije, ostali so iz d rug ih  hrvaških ško
fij. Zelo se je  povečalo število gojenoev 
v prvem razredu, ki znaša skupno 135 go
jencev. — Novo šolsko leto se je začelo 
5. septem bra.

»Pacem in Terris« v slovenščini
V atikanska poliglotska tiskarna  je na

tisn ila  in izdala okrožnico papeža Jane
za X X III. o  m iru  v slovenščini. Oblika in 
fo rm at s ta  ista  kot pri okrožnici M ati in 
Učiteljica.

Semenišče za zakasnele poklice 
v Ameriki

K ardinal Cushing je  5. septem bra v VVe- 
stenu blagoslovil novo sem enišče za za
kasnele duhovniške poklice. Semenišče je 
skupno za vse severnoam eriške škofije in 
se im enuje  po um rlem  papežu J ane- 
zu X X III. K ardinal je  pojasnil, kako so 
m orali med gradnjo  načrte sprem eniti. 
Prvotno so predvidevali stavbo za sto  go
jencev, a kandidatov se je  prijavilo nad 
400. Zato so morali stavbo znatno povečati.

vili še eno radiografijo. Iz id  je bil isti: 
pljuča popolnoma zdrava. Dne 30. maja  
sem  šel na ponovno preiskavo zaradi pri
tiska  krvi. Vnovič m i je zdravnik zagoto
vil, da sem  na pljučih popolnoma zdrav.

Prepričan sem , da sem  ozdravel na pri
prošnjo božjega služabnika škofa  A. M. 
Slom ška. Zato bom storil vse, kar bo v 
m ojih močeh, da bo njegova priprošnja 
v m oji zadevi prišla na m erodajno mesto  
pri sv. stolici ko t poroštvo za Slom škovo  
poveličanje na oltarju.«

Z om enjenim  prim erom  ozdravljenja se 
sedaj ukvarja  cerkveno sodišče na škofiji 
v Lom as de Zamora v  Argentini, pod či
gar pravno obm očje spada ozdravljenec, 
g.  Janez Lužovec. Š ko fijsko  sodišče bo v 
doglednem času poslalo potrebne akte  
zdravniškega postopka  sv. stolici s proš
njo, da ozdravljenje potrdi ko t čudež v 
prid beatifikacije božjega služabnika Slom 
ška.

Mi pa, dragi S lom škovi častivci, zahva
lim o Boga za novo m ilost in širim o za
upanje v  Slom škovo priprošnjo posebno 
pri naših bolnikih.

*  *  *

Družina Dolinšek, p. d. Keber v  Lepeni 
pri Železni Kapli na K oroškem  se zahva
ljuje priprošnji božjega služabnika Slom 
ška  za dvojno ozdravljenje.

Sin, star 12 let, se je  težko ranil na 
nogi z m otorno žago. B il je  dva meseca 
v bolnišnici, a noga v stopalu je zaradi 
poškodovane kite ostala negibna. H oditi 
je  mogel le s palico. Družina je z otroki 
opravila devetdnevnico v čast služabniku  
božjem u S lom šku  za ozdravljenje. Fantu  
je noga ozdravela in o poškodbi ni več 
sledu.

Skora j istočasno se je  m lajši brat, star 
kom aj eno leto, polil s trem i litri vrelega 
m leka in dobil strašne opekline. Tudi ta 
je po opravljeni devetdnevnici na Slom ško
vo priprošnjo ozdravel.

Ti prim eri nam  pričajo, da se m oram o  
v stiskah  zelo priporačati božjem u slu
žabniku A. M. S lom šku.

(»Slomškov list«, jan . 1964)

K ardinal je  tu d i dal zanim ive podatke o 
prvih  sprejetih  kand idatih : dva zdravnika, 
šolski ravnatelj, več profesorjev, en  odvet
nik, ravnatelj časopisa, bivši metodistični 
duhovnik. R ektor sem enišča je  bivši m or
narišk i častnik. S rednja staro st kandida
tov je  40 let. K ardinal je  še dejal, da so 
številni zakasneli duhovniški poklici zna
m enje, kako Bog kliče v svojo službo v 
vsaki starosti in kako so sredi velikega 
m aterialnega blagostanja ljudje, ki so pri
pravljeni n a  popolno predanost v Gospo
dovi službi.

Slovenski medškofijski 
liturgični svet

Slov. škofje so ustanovili m edškofijski 
liturgični svet in vanj im enovali po 2 ali 3 
člane. Člani sveta so: Andrej Simčič in 
Svetko Gregorič ža goriško in tržaško - 
koprsko adm in istra tu ro , Drago Oberžan in 
Jože V esenjak za m ariborsko škofijo, dr. 
S tanko Lenič, d r . Janez Oražen in dr. 
M arijan Smolik za ljubljansko nadškofijo. 
Škofje so že odobrili poslovni pravilnik, 
ki so ga sestavili člani liturgičnega sveta. 
Liturgični svet im a nalogo, da pripravlja 
predloge škofom za pastoralno in  litu r
gično delo v slovenskih škofijah. Skrbel 
bo tudi za liturgične knjige in liturgične 
pripomočke.

Sv. oče je sprejel 
6000 železničarjev

Sv. oče Pavel VI. je  v nedeljo 27. sep
tem bra daroval sv. m ašo v baziliki sv. 
Petra ob navzočnosti številnih skupin ro 
m arjev iz Ita lije  te r inozem stva. Najbolj 
številna je  bila skupina železničarjev iz 
Italije , in sicer šest tisoč. Prišli so z nad
škofom iz Florence msgr. Floritom , mini
strom  za prevoze Jervolinom  in podpred
sednikom  italijanskih  železnic Santonom  
Rigiujem. Sv. oče je  v svojem nagovoru 
pohvalil naporno in odgovorno delo že
lezničarjev, katero  je  on  na  svojih poto
vanjih imel priliko večkrat občudovati. 
Povabil jih  je k intenzivnejšem u sodelo
vanju s sv. Cerkvijo, ka jti v preteklosti, 
je  dejal, so bili prav železničarji precej 
oddaljeni od Cerkve. »Tudi vi,« je  dejal, 
»imate pravico, da  ste m ožje v pravem  
pomenu besede. Vi n iste ne stroji ne šte
vilke ne reči, vi ste možje in ste katoli
čani.« Sv. oče je  imenoval vsako katego
rijo železničarjev posebej in pohvalil n ji
hov trud  in delo v dobrobit potnikov.

Pred leti sm o brali v M ohorjevem ko
ledarju , da se je  porečevavec o prosvet
nem  delu oglasil v Bazovici in zvedel, da 
im ajo  v Bazovici pripravljen načrt, da 
bi si postavili novo prosvetno žarišče. 
N aslednje leto n ism o v M ohorjevem ko
ledarju  o tem  ničesar več brali. Letos 
pa novi dom že sto ji in koledar za leto 
1965 bo z veseljem napisal, da je  načrt 
uresničen.

Naš dopisnik se je  pred dnevi oglasil 
v Bazovici, da bi se na lastne oči pre
pričal, če je  res, da je  dom tik pred bla
goslovitvijo. Bazovski g. župnik ni dopis
nika le prijazno sprejel, tem več ga kar 
obdržal na poznem petkovem kosilu. G. 
župnik se je  nam reč  šele okoli dveh po
poldne vrnil iz  T rsta, k je r je  izgubil ves 
dopoldan s tekan ji po u rad ih . Pa se je 
razvil takle razgovor:

G. Župnik, kako da ste se lotili tega 
dela, saj im ate že dvorano?

Res, dvorano im am o in smo jo  šele pred 
k ra tk im  obnovili, jo  oprem ili s central
nim  ogrevanjem  in jo  zelo izboljšali. Toda 
dvorana je  vedno le dvorana z odrom  in 
ničesar več. Dvorana služi za prireditev, 
nim am o pa m anjših  prostorov, ki so nam  
za prosvetno delo n u jno  potrebni. Zlasti 
m ladina nim a stalnega in prim ernega pro
stora, k je r bi se zbirala, izobraževala pa 
tudi zabavala in nasm ejala. Vse to pa 
bo mogoče v novem  dom u.

Bi si lahko ogledal novi dom?
Seveda, kar pojdiva, sam o pazite, je  

še vse v surovem  stan ju  in neurejeno. 
Delo gre h koncu. Vidite, tule na  župnij
skem  vrtu, k jer je  naša  M arija imela pa
radižnike, zelje, krom pir, pa tudi kakšno 
slivo in  hruško, sm o zarisali, zakoličili in 
začeli zidati.

K oliko časa pa ste zidali?
Od polovice jun ija  letos dalje. Sedaj smo 

že pod streho, okna in  v rata  so vzidana, 
vm esne stene razdeljujejo prostore in vse 
ostalo je  že na mestu. Sedaj bomo sam o 
še priključili vodo in luč pa svečano bla
goslovili.

K aj pa bo vse v novem  domu?
Spodaj večja dvorana in  še m anjša  soba. 

To bo dnevno zbirališče Bazovcev, od naj
m anjših  do najstare jših . V prvem nad
strop ju  pa bomo imeli v gostih oba o tro
ška vrtca, ki s ta  se letos znašla brez stre
he. Tudi ti najm anjši so  Bazovci in bodo 
veseli novih prostorov in lepega dvorišča. 
Potem  je  v prvem nadstropju  še večja so
ba za seje, sestanke in knjižnico. Pod s tre 
ho so še veliki prostori. En tak  prostor 
je  že urejen  in  je  nam enjen skavtom , o- 
sta li prostori pa bodo tudi prav prišli.

Kako pa si zam išljate ta novi dom?
Vidite, naša m ladina beži od doma, išče 

družbe, zabave, si im a veliko povedati. In 
kam  hodi? Nemirno letajo  okrog po va
seh od gostilne do gostilne. To pa ni prav, 
ker se tak o  prezgodaj navadijo  na  zaprav
ljanje. Tu pa bodo imeli že šo larji mož
nost, da se zbirajo popoldne v dom u, da 
se uče in delajo naloge, se poigrajo, gle
dajo  televizijo, ki je  njim  nam enjena, na
to  pa domov. Zvečer pa bo dom služil fan
tom  in  dekletom , pa tudi starejšim . Tu 
bodo pevske vaje, predavanja, prosvetni 
večeri in tudi zabava. Na razpolago bodo 
časopisi, revije in knjižnica.

In  vse to si nalagate mi ramena?
Vse to spada v okvir m ojega dela. Ne 

le cerkev, am pak tudi izven nje je  moje 
delo. N avajanje na vse dobro, tudi na do
bro porabo časa spada v dušnopastirsko 
delo.

Pa boste sam i vse delali?
Gotovo, največja brem ena bodo težila 

mene in m ojega sobrata. O ostalem  pa 
im am o načrt, da  si delo olajšam o in raz
delimo. Vse 'delo bo vodil farni odbor, ki 
bo skrbel za celotno upravo. Drugače pa

bo im ela vsaka skupina svoj odborček, ki 
bo skrbel za dobro delovanje.

K ako boste dom  imenovali?
Dom bomo posvetili spom inu in zaščiti 

škofa Slomška. K ar »Slomškov dom« bo
mo vse skupaj imenovali. P rostore in 
krožke, ki bodo v njem , bomo imenovali 
»Slomškov dom«.

In  zakaj »Slom škov dom«?
Iz dveh razlogov. Prvič je  Slom šek ve

lik slovenski razsveUjitelj in buditelj. 
Slomšek naj budi tudi moje farane, da 
bodo ostali dobri in zavedni Slovenci, po 
čem er je  Bazovica znana po širnem  svetu. 
Drugič pa sm o lani obhajali stoletnico 
Slomškove sm rti in prizadevanja, da dobi 
ta  veliki in  svetniški Slovenec v katoliški 
Cerkvi javno priznanje za svoje svetniško 
delo. Sam  sem  vse delo izročil Slomško
vemu pokroviteljstvu in m oram  reči, da 
mi je zares s ta l ob strani. Tudi v molitvi 
sem  se obrnil nanj in  čutil njegovo po
moč in  blagoslov. Pa o tem  kaj več dru
gič.

Ker gre vse h koncu, boste v kra tkem  
dom  izročili v  uporabo?

Gotovo. Dom m ora biti končan do za
četka šolskega leta. Sedaj so v teku zad
n ja  dela. Vidite, da  že popravljajo zuna
nje okolje: dvorišče, zid, ki nas veže s 
starim  župniščem, in drugo. Slovesno bo
m o dom odprli drugo nedeljo oktobra, to 
je  11.

Preteklo nedeljo je  praznoval zlatom ašni 
jubilej župnik v B riščikih v Slovenski 
Benečiji g. Peter Černoja. Župljani so 
m u pripravili lepo slavje, saj je  med njim i 
že dokaj let. Ob tej priliki je  izdal župnik 
v Šent Lenartu g. K račina posebno bro
šuro, v  kateri berem o ne le podatke o 
župniku Černoji, am pak m arsikaj zgodo
vinskega iz N adiških dolin.

G. Peter C ernoja je  bil rojen v vasici 
K ras le ta  1890 in je  vstopil v videmsko 
malo sem enišče leta 1902 te r  bil posvečen 
v m ašnika po nadškofu Atanaziju Rossi
ju  1. 1914, prav v le tu  pred vstopom Ita
lije v svetovno vojno. Služboval je  v Ko
zici, potem je  bil poklican k vojakom, 
k jer je  veliko dobrega naredil mod ra
njenci in bolnimi vojaki ter skrbel za 
dušno tolažbo obsojenih na sm rt. Med 
vojno je  tudi oskrboval nekatere župnije 
v Brdih, ki jih  je  zasedla ita lijanska voj
ska. Po vojni je  bil v Reziji in končno 
se je le ta  1955 vrnil zopet m ed svoje ro
jake  v Benečijo, k jer zdaj praznuje svojo 
zlato mašo.

V spom inski brošuri ob tem jubileju 
berem o tudi m arsikaj zanimivega iz živ
ljenja Beneških Slovencev, n . pr. kako 
že od nekdaj živijo po teh dolinah, kako 
so jim  domači duhovniki oznanjali božjo 
besedo v domači govorici in kako so jim  
bili prav duhovniki opora in tolažba v 
težkih časih, ki so jih  preživljali po teh 
dolinah za Čedadom. Tam berem o tudi o 
odločnem nastopu videm skega nadškofa 
A tanazija Rossija za obram bo domačega 
jezika v cerkvi, ko so tega nekateri ho
teli odpraviti iz cerkve.

Tako je pisano v brošuri o prim eru 
v Topolovem, ko se je duhovniku pred
stavil poročnik in m u ukazal, naj takoj 
preneha v domačem jeziku oznanjati bož
jo  besjdo. Isto  se je  dogodilo v Lesah in 
drugod. Beneški duhovniki so se  obr
nili na nadškofa in nadškof Rossi je ta
kole odgovoril duhovniku v Topolovem:

»Iz razlogov, ki vojaško oblast ne zade
vajo, je  videm ski nadškof odobril, da se

In  kako si zam išljate otvoritev?

K er so mi oblasti stale zares veliko
dušno ob stran i in  so celo prevzele jam 
stvo za dolgove, jih  m oram  povabiti na  
ta  svečan dogodek. To bomo izvršili v ne
deljo 11. olctcbra po zadnji sv. m aši, ko 
bomo izročili ključe. Popoldne pa bo slo
vesna blagoslovitev s  ku ltu rn im  progra
mom . Povabil sem  vesele koroške godce, 
ki nam  bodo peli in  godli, nastopila bo 
folklorna skupina študentov Slovenskega 
ku lturnega kluba iz T rsta, zapeli pa nam  
bodo tudi združeni cerkveni zbori. Če nam  
bo vrem e milo, bo ves program  na pro
stem  na dvorišču-novega doma. Če pa bo 
deževno ali pa burja, bomo šli v dvorano. 
Izbira ni težka.

Torej bo to pravi praznik?

To bi tud i želel. Praznik bo predvsem  
za Bazovico, pa ta d i vsi d rug i naj se ve
sele z nam i, da smo dobili to  veliko, bom 
k ar rekel dobroto, ki sm o je  bili potrebni 
vsi, od najm an jših  do največjih.

Gospod, hvala lepa za kosilo in pojasni
lo. Ne m orem  Vam reči drugega, kot da 
Vam  čestitam  in želim  vsem  Bazovcem, 
da bi se v novem  dom u dobro počutili, da 
bi bil to njihov drugi dom , ki bo služil 
pouku in zabavi.

V nedeljo 11. oktobra pa vabimo vse v 
Bazovico. Na svidenje v Bazovici!

pridiga po slovensko v župnijah Šent 
Lenart in Šem peter v N adiški dolini kot 
se pridiga v Furlaniji furlansko, v Piemon
tu  piem onteško itd.

Zato om enjeni poročnik gre izven svo
jega območja, ko hoče ukazovati v po
polnom a verskih stvareh, ki odvisijo iz
ključno od nadškofa. Vi svojim vernikom  
nadalju jte  s pridigam i v slovenščini kot 
v preteklosti, razen če bodo navzoči kot 
verniki vojaki iz drugih pokrajin  Italije. 
Iz ljubezni do njih pridigajte tudi v ita
lijanščini, da bodo kaj razum eli, č e  ta 
poročnik ne bo imel drugih opravkov, kot 
da ■prinaša svoje nespam etne zahteve in  
bi ponovil svoj nastop, mi sporočite njega 
im e in priim ek, regim ent in vojaško pri
stojnost, da ga naznanim  najvišji vojaški 
oblasti.«

V brošuri je  tudi mnogo slik beneških 
duhovnikov, še živih in onih, ki so šli 
v večnost. Med n jim i vidimo večkrat tudi 
pok. msgr. Trinka, duhovnega in narod
nega buditelja  m ed beneškim i Slovenci.

Marija se vrača s Peč
V nedeljo, 4. oktobra, bo slovesen  
prenos Marijine podobe iz njene  
cerkvice na Pečah v Boljunec. — 
Popoldne ob 4" bo na Pečah sveta 
maša. Sledila bo procesija s pri
žganimi svečam i in ob petju lita
nij Matere božje z odpevi. — V  
Boljuncu bo ob 18. uri slovesen  
zaključek: govor, zahvalna pesem, 
blagoslov in darovanje (ofer). — 
V a b l j e n i  vsi M arijini častivci!

Najstarejši škof
T renutno je n a js ta re jš i katoliški škof Dio
nizij Casarolo, nadškof v Gaeti, s ta r  95 let. 
Blizu mu je po starosti zagrebški pomožni 
škof Franjo SaMs-Seevvis, ki ima 93 let.
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Zlatomašno slavje 
vSIovenski Benečiji
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Petnajst let pozneje Industrijsko področje in Slovenci
(Razgovor z Zorkom Simčičem)

Petnajst le t in  več ga nisem  videl, a 
se nisem  veliko začudil, ko je  vstopil na
sm ejan in poln delovne energije, kakor 
da sva se ločila pred nekaj dnevi in kot 
da kategorija čas v zgodovinskem sm islu 
ne obstaja  več. V 'tistih trenutkih , ko je 
prišel od v ra t do srede sobe, k jer sva si 
stisnila roke, m i je  šinilo m im o duševnih 
oči vseh dvajset let, k a r ga osebno po
znam . Še m ed vojno je  prišel iz Ljubljane 
v Gorico, kam or ga je  vleklo veselje do 
javnega dela in  ta jen  klic prednikov iz 
Brd. Da im a v sebi briško kri, tega ne 
bo nikoli mogel skriti. Im e njegovo pa 
sem  poznal že prej, ka jti v Ljubljani je 
bil izdal svoj prvi rom an »Prebujenje« z 
motiviko iz študentovskega življenja; zanj 
je  bil prejel tudi neko literarno nagrado. 
Po vojni je  sodeloval n a  tržaškem  rad iu ; 
sobote in nedelje pa je  preživljal v Gorici. 
Sila življenja ga je  le ta  1948 gnala v Ar
gentino. Potem smo vedno pogosteje sre
čavali njegovo im e po časopisih in revijah 
in  tu d i kako sam ostojno knjigo je izdal.

Letos je  pripotoval v Evropo. Praktični 
nam en njegove poti je  bil izrazito kul
tu rno  organizatoričen : obiskal je  vse so
delavce revije »Meddobje«, ki živijo v  vseh 
kotih  Evrope, te r  sploh prija te lje  Sloven
ske ku ltu rne  akcije. Slutim , da ga je  spra
vilo na to  dolgo potovanje nekoliko tudi 
dom otožje po ku ltu rnem  ozračju starega 
sveta, želja, d a  bi spet začutil živi stik 
z dom ačo zem ljo in  ljudm i.

Im ela sva več razgovorov, ki so se 
vedno raztegnili na  vsa polja skupnega 
zanim anja. Pri zadnjem  sestanku pa sva 
se pom enila o  n jem  sam em  in o njego
vem  delu.

»Sedaj ste v starem  svetu že tri me-

R A Z P I S  U P RAVN I H VOLITEV
(N adaljevanje s prve strani)

vilo glasov, tako moramo vsi zavedni Slo
venci strnjeno glasovati za kandidate Slo
venske skupnosti za pokrajinski svet.

Slovenska skupnost bo nastopila s svo
jimi kandidatnimi listami tudi v okoli
ških občinah na Tržaškem. Tu čaka za
vedne Slovence zelo težavno in odgovorno 
delo! Ali bi ne bilo sramotno, če bi vodili 
in zastopali slovenske okoliške občine 
člani in pristaši italijanskih strank? Pri
šel je čas, da Slovenci v okoliških obči
nah dokažemo, da smo zavedni in politič
no polnoletni ter nam ni potrebno varu- 
štvo neslovenskih strank. Slovenska skup
nost bo v teh občinah predložila liste s 
svojim znakom in postavila nanje spo
sobne ter ugledne ljudi, za katere se bodo 
odločili ter jih izbrali zavedni slovenski 
občani. Potrebno je le, da povsod pustimo 
ob strani vse morebitne osebne ali kra
jevne nevšečnosti, ki nikakor ne smejo 
ovirati našega vrhovnega skupnega cilja, 
to je prodora in zmage pristnih sloven
skih list. Bodimo povsod enotni in složni 
tako pri izbiranju kandidatov, kakor po
zneje pri volitvah. Tudi naše občine naj 
na jesenskih volitvah doživijo pristno slo
vensko pomlad. Kdor drugače govori, če
prav uporablja slovenske besede, ni naš 
prijatelj, ampak bi nas rad izkoristil v 
strankarske namene neslovenskih strank. 
Slovenci imamo povsod dobre gospodarje 
in sposobne ljudi ter podjetno mladino 
in bomo zato znali gospodariti tudi v svo
jih občinah. V tem smislu pojdimo vsi 
složno na delo, da bomo ponovili ter po
večali slovenski uspeh deželnih volitev!

sece. Kako se vam zdi Evropa po tako 
dolgi odsotnosti?«

»Lepša je  od južne poloble, lepša kot 
tak ra t, ko sem odhajal, bolj urejena, a 
tudi bolj zm aterializirana. Na drugi strani 
je  pa srečanje s  starim i prija te lji in  li
te ra ti tembolj prisrčno. Nič ni lepšega 
na  svetu kot staro , zvesto prijateljstvo.«

Bil je  v A ssisiju; tam  je nanj napravil 
m očan vtis don  Giovanmi Rossi s svojim i 
»volonterji«. Na D unaju je obiskal slo
venske akadem ike. Pripoveduje o razgovo
rih  v M unchenu, v Belgiji, v Stockholmu, 
v Oslu. »V Parizu bi bilo treba ostati vsaj 
pol leta,« pravi. Kaže pa, da je  tudi tam  
obiskal vse znance. V M adridu m u je sin 
španskega filozofa O rtega y Gasseta dal 
dovoljenje, da prevede eno izm ed očeto
vih knjig v slovenščino. Govoril je  s 
pesnico M arisol de Castro, ki im a pri
pravljen prevod slovenske lirike.

V pogovoru beseda m nogokrat nanese 
na m ladino. Rad ji govori, naj bo v Trstu, 
na D unaju ali v Parizu ali ob kresu v 
Zajzeri. Vesel je, da je  slovenska m ladi
na tako aktivna in razgibana; med sta
rejšim i pa  je  našel precej skepse, ki iz
zveni v besede: Vse je  lepo in  prav, toda 
če ni verskega tem elja, bo vse delo malo 
učinkovito. »Literati lahko ohran jajo  med 
m ladim i po svetu  ljubezen do m aterine
ga jezika, a  en sam  svetniški duhovnik 
bi storil mnogo več kot vsi t i  skupaj.«

Ne vem., kako sva se spom nila pokoj
nega župnika Ivana Rejca, ki ga današ
n ji m ladi in  srednji rod  skoraj ne  poznata 
več.

»Da! Njegova razprava Temelji in sm o
tr i  narodnem u delu v Jadranskem  alm a
nahu  1924 je  danes še neprim erno bolj 
aktualna, kot je  bila pred štiridesetim i 
leti, ko jo  je  napisal. P rebrati in  preštu
d irati bi jo  m orali vsi politiki in vzgo
jite lji n a  Goriškem, Tržaškem  in Koro
škem.«

V teh mesecih je  bil tudi na švedskem . 
N am eraval je  obiskati film skega režiserja 
Ingm arja  Bergm ana, a ga v Stockholmu 
n i našel, ker je  prispel prav na največji 
narodni praznik, na prihod poletja, ki 
ga obhajajo nekaj d n i; tak ra t večina lju
di izgine iz m esta. Govoril pa je  z njego
vo ženo.

»Kaj m islite o Bergmanu?«
Pravi, da je  nedvom no eden najbolj 

genialnih film skih režiserjev. O dkar pa je 
videl njegov film »Molk«, in sicer v Ita 
liji nekoliko rezan, n a  severu pa v izvir
n iku brez okrajšav, dvomi o njegovem 
um etniškem  poštenju. »Ne bi mogel reči, 
da je film  pornografski, a pravtako ne, 
da ni pornografski. Nekem u pisatelju  v 
Nemčiji sem pisal: Doslej sem Bergm ana 
občudoval kot film skega genija in pa kot 
čistega, poštenega um etnika. Danes ga ob
čudujem  kot film skega genija... Škoda, 
res velika škoda! O njem  se veliko piše. 
Najbolj pa so me prevzele vrstice neke
ga šapirografiranega lista za m ladino, ki 
izhaja v Novi Gorici. Ta končava članek 
o Bergm anu z besedam i: P rijatelj, bravec, 
če im aš rad  film e in kino, zakaj ne bi 
zmolil ene zdravam arije za Ingm arja  
Bergmana?«

Dotakneva se naše narodne problema
tike. Pravi, da je  optim ist. To m u rad  
verjam em , ker si ga s črnim i naočniki 
sploh ne  m orem  predstavljati.

»Seveda, vse ni v redu in ne m ore biti 
v redu, dokler bo človek iz pogovorov 
z ljubljanskim i študenti, k i prihajajo  čez, 
spoznaval, da sploh ne vedo, da obstoji

tu  vprašanje slovenske m anjšine; da se 
začudijo, če dobijo v roke kako številko 
»Literarnih vaj« ali če slišijo o sloven
skih šolah, dokler bodo oblasti od tam  
preko izjavljale, da je  tu  vse v redu. Do
kler je  tako , niti n e  veš, kam  bi najprej 
vrgel kamen.«

»Ali s te  na potovanju pisali dnevnik? 
M orda boste kaj objavili?«

»Dnevnika ne  pišem. Od časa do časa 
si zabeležim vtise in  vsebino pogovorov 
in  nekake "pripise k dnevom ”, kot jih  
včasih objavim  v Meddobju. Najbolj za
nimive stvari so pa žal večinom a neob
javljive.«

»Kaj pa pripovedna muza?«
»Zadnje čase <se oglaša le bolj poredko

m a. Prem alo časa in preveč obrobnega 
dela. Pa tudi razvoj v domovini človeka 
včasih navdaja  z obupom. Obup sicer sili 
človeka k razm išljanju, pom aga k rasti, 
a ubija sile za delo. Zadnje, k a r  sem na
pisal, je  neka d ram a. Snov m i gre po 
glavi že leta in  le ta  in  mi ne da miru.«

»Vsaj naslov m i lahko izdaste?«
»Žalujoči krožijo po cesti. A ta  naslov 

verjetno še ni dokončen. D ejanje se raz
vija na zemlji in  v prednebesih. Dogodek 
se sproži v času revolucije doma. Neki 
fan t je  prisiljen ubiti svoje dekle, ki zdaj 
na drugem  svetu sprem lja njegovo živ
ljenje in življenje svojih na zem lji ter 
p ričakuje njegove sm rti te r njegovega — 
in  svojega — rešenja.«

»Letos je Slovenska ku ltu rna  akcija 
praznovala lM etnieo. Čestitati je  treba 
vam in odboru. Slovenci v zam ejstvu 
sm atram o njeno delo kot nadaljevanje 
in  ponovno potrditev naših  narodnih  in 
ku ltu rn ih  vzorov iz bližnje in  daljne pre
teklosti. N jeno delo se  gotovo ne  bo usta
vilo?«

»Seveda ne! Želimo sam o še večjega od
ziva v slovenski javnosti v zam ejstvu. 
Knjige, ki jih  Slovenska ku ltu rna  akcija 
izdaja, bi ne sm ele m anjkati v nobeni 
naši družinski knjižnici. Pom agajte nam!«

Seveda se nisva še poslovila. Beseda je 
tek la  še o mnogih zadevah; snovi ni zlepa 
zm anjkalo. K ončala sploh nisva, saj raz
govor o lepi knjigi in o  vsem, k a r  je  z 
n jo  v zvezi, sploh ne m ore im eti konca. 
N adaljevala bova, ko ga bodo življenja 
in  m orja  valovi spet prinesli na  našo 
obalo.

Anton Kacin

Našli so tri ugrabljene otroke
V Pokiersu v Franciji so neznanci prej

šnji teden ugrabili dva petletna dečka in 
šestletno deklico te r  jih  odpeljali nezna- 
nokam . S tarši o trok  so revni. Kljub tem u 
so dobili poziv, naj plačajo 135 milijonov 
lir za odkupnino otrok. N otranji m inister 
je  vzel v roke vso zadevo in zdi se, da  je 
on plačal odkupnino iz kakih skritih  fon
dov m inistrstva. Otroke so  našli v petek 
z ju tra j zdrave ob neki glavni cesti in  jih  
izročili srečnim  staršem . — Policija prei
sku je  vso zadevo.

Pet Poljakov se ni več javilo 
na izletniški ladji

430 Poljakov, povečini tehnikov in  viš
jih  uradnikov, je  z ladjo napravilo izlet
niško vožnjo v Italijo . N azadnje so se u- 
staviii v Neaplju. Ob odhodu ladje  je 
m anjkalo pet udeležencev, ki so izbrali 
svobodo. Eden izmed njih, 32-tetni Vladi
slav Olech, se je pozneje javil n a  komi
saria tu  v Rimu. O ostalih štirih  pa doslej 
ni sledu.

Ko so tr ije  slovenski občinski svetovav- 
ci v goriškem  občinskem svetu spomladi 
odločno nastopili proti nam eravani usta
novitvi industrijskega področja m ed Štan- 
drežem  in  Sovodnjam i, ker bi to pomenilo 
spremembo narodnostnega značaja v ome
njenih  dveh vaseh, smo pričakovali, da 
bodo tu d i SKGZ v Trstu, sklicujoč se na 
svoje pismo z dne 5. m arca 1964, in  go
spodje okrog »Primorskega dnevnika«, ki 
so isto pismo priobčili, zavzeli podobno 
stališče o tako  važnem vprašanju  za naš 
obstoj.

Nam esto tega smo na  žalost dočakali, 
da je  sovodenjski župan ne  sam o izrazil 
svojo naklonjenost za ustanovitev indu
strijskega področja, am pak obenem tudi 
izjavil, m orda nekako v opravičilo za svoj 
pristanek, da čez petdeset let sovodenjske 
občine itak  ne bo več, kajti Gorica da jo 
bo zadavila.

Proti tak im  izjavam  so  naši predstavni
k i ostro nastopili in  v tisku  s  prim ernim i 
dokazi pobili neutem eljene in neodgovor
ne trditve sovodenj skega župana. Zaman 
pa smo 'tudi tok ra t čakali, da bodo o za
devi spregovorili gospodje okrog SKGZ v 
T rstu  ali tis ti okrog »Primorskega dnev
nika«.

Sovodenjski župan spada pač v krog 
SKGZ in »Primorskega dnevnika«, n iti ne 
skriva, da je  tudi on italijanski socialist. 
Proti n jem u in njegovi za Slovence usod
ni izjavi in odločitvi, ki pomeni odpravo 
sam ostojne slovenske občine, ni zato »Pri
m orski dnevnik« zinil niti besede. Vsako
m ur je potem takem  postalo jasno, da so 
razni gospodje s sovodenjskim  županom 
na čelu sram otno kapitulirali in  s tem  
izdali koristi slovenskega življa v Italiji. 
Pred dnevi pa je  »Prim orski dnevnik« ne
koliko spregledal. V članku »Vedno m anj 
zemlje v Štandrežu« z dne 26. septem bra 
priznava nam reč usodni značaj industrij
skega področja in  toži proti doslednemu 
izvajanju nač rta  goriške občine, ki jem 
lje zemljo slovenskem u km etu in s tem 
dejansko uničuje slovenski živelj.

Toda sam o ugotavljanja n ič ne pomaga
jo. Tega se še posebno zavedajo naši sve- 
tovavci. Zato pa nadalju jejo  z odporom 
proti nam eravanem u uničenju slovenskih 
krajev, kot s ta  Št and rež in  Sovodnje, in  
zahtevajo, da se o  predm etu nujno raz
pravlja v  občinskem svetu. Zaradi tega so 
25. septem bra predložili občinskem u odbo
ru  vlogo sledeče vsebine:

VLOGA SLOVENSKIH SVETOVAVCEV 
Občinskemu odboru

G o r i c a

Iz  časopisov sm o zvedeli, da je odbor 
pripravil sklep, k i se nanaša na gradbeni 
program goriške občine ter na nakup stav- 
bišč za tako imenovana cenena ljudska  
stanovanja na tem elju zakona 167.

Sklicujem o se na svojo interpelacijo z 
dne 9. marca 1964, k i je  bila vpisana v 
vložni zapisnik 10. marca 1964 in pozneje 
sprem enjena v predlog. Za predm et je  
imela: ugovor proti nam eravanem u indu
strijskem u  področju, ki je  škodljivo za 
obstoj in razvoj slovenske narodnostne 
skupine, katero ustava zaukazuje ščititi.

Menimo, da se mora nakup om enjenih  
zem ljišč v  Štandrežu, k i ga je odbor spre
jel, sm atrati ko t uvod v industrijsko  pod
ročje in vsekakor ko t odločna volja do  
razlaščanja zem ljišč na škodo obstoja slo
venske narodnostne skupine, katero usta
va zaukazuje ščititi.

Menimo, da se m ora nakup om enjenih  
zem ljišč v Štandrežu, ki ga je odbor spre
jet, sm atrati ko t uvod v industrijsko  pod

ročje in  vsekakor ko t odločna volja do  
razlaščanja zem ljišč na škodo obstoja slo
venske narodnostne skupine.

Zato podpisani občinski svetovavci zahte
vam o takojšnjo razpravo predloga z dne
10. marca 1964, k i naj ima, ko t zgoraj raz
loženo, za predm et: ugovor proti name
ravanemu industrijskemu področju in 
proti vsakemu nakupu zemljišč v Štan
drežu kot škodljivemu za obstoj in raz
voj slovenske narodnostne skupine, ki jo 
ustava zaukazuje ščititi.

*
Menimo, da n i še prepozno in da se 

lahko še vedno zaustavi izvrševanje na
m eravanih ukrepov v škodo slovenske 
m anjšine. Zaradi tega upamo, da bodo 
tudi drugi činitelji (SKGZ, sovodenjski 
župan in  drugi) nastopili v obram bo na
ših pravic.

Radio Trst A
Teden od 4. do 10. oktobra 1964

N edelja: 10.00 Prenos sv. m aše iz sto l
nice sv. Justa . — 11.45 O ddaja za najm laj
še: »Pravljica o  pravljici«. Napisal Alek
sander M arodie. — 12.00 Slovenska na
božna pesem. — 12.15 Vera in naš čas. —
13.00 Kdo, kdaj, zakaj... Odmevi tedna v 
naši deželi. Urednik M itja Volčič. — 14.30 
Sedem dni v svetu. — 15.45 Pevski zbori 
Furlanije-Julijske benečije: Folklorni zbor 
»Sot la nape« iz Ville Santine. — 16.00 
M ojstri groze: B ram  S toker: »Niimber- 
ška železna devica«, pripravil Franc Jeza.
— 18.30 Kino, včeraj in danes, pripravil 
Sergij Vesel.

Ponedeljek: 12.15 Iz slovenske folklore: 
Niko K uret: »Pratika«. — 18.30 Naši m ladi 
solisti. — 19.15 Iz lovčevih zapiskov: Ivan 
Rudolf: (19) »Kragulji par«. — 20.30 F ran
co Alfano: V stajenje, opera v štirih  de
janjih .

Torek: 11.45 Glasbeno potovanje po Ev
ropi. — 12.15 Ženski liki. — 18.30 Jugoslo
vanska sodobna glasba. — 19.15 Pisani 
balončki, radijski teden za ( najm lajše. —
21.30 R adijska norela: Lev Detela: »Sonce 
za oblaki«. — 21.55 K oncertisti naše deže
le. Na sporedu so stari italijanski napevi.

Sreda: 11.45 Ita lijansk i akvarel. — 12.15 
Pogled na svet. — 19.15 Slovensko gleda
lišče na  Tržaškem : Adrijan R ustja in 
Rado N ak rst: (2) »V začetku stoletja - po 
poti za K ulturni dom«. — 20.30 Simfonič
n i koncert o rkestra  gledališča Verdi.

če trtek : 12.15 Potovanje po Italiji. —
18.30 K antate in oratoriji. Bela B artok : 
»Cantata profana«. — 19.15 Gradovi na 
G oriškem : (8) »Grad v Dobrovem in Vi- 
polžah«. — 20.30 »Pooblaščenec«, radijska 
dram a.

Petek: 11.45 Mali ansam bli. — 12.15 Žena 
in dom. — 18.30 Jugoslovanski solisti. — 
19.15 Jad ransko  m orje: G ojm ir Budal: 
(14) »Jugoslovanska pristanišča«. — 20.30 
Gospodarstvo in delo. Urednik Egidij Vr- 
šaj. — 21.00 K oncert operne glasbe.

Sobota: 11.45 Jugoslovanski orkestri in 
pevci. — 12.15 Zgodovinske zanimivosti. —
15.00 »Volan«. O ddaja za avtomobiliste. —
15.30 »Lov na  divje gosi«, krim inalka, ki 
jo  je  napisal Giuseppe Feroni, prevedel 
Maks Šah. Igrajo  člani Radijskega odra.
— 17.00 Bodoči solisti. — 18.30 Glasbena 
oddaja  za otroke, pripravil Dušan Jako
min. — 19.15 Počitniška srečanja, pripravil 
Saša M artelanc. — 20.30 Teden v Italiji. — 
20.45 Zbor »Lipa« iz Ajdovščine, ki ga vodi 
Klavdij Koloin.
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Slovenska žena—1
spominu slovenskih žrtev

To je bil naslov govora, ki ga je  imela 
lotos 7. jun ija  ga. Vera Debeljak v Buenos 
Airesu ob priliki spom inske akadem ije za 
padLimi žrtvam i med zadnjo svetovno voj
no in dom ačo revolucijo. Bil je  ipoln lopih 
in globokih misli, resnični slavospev tr
peči slovenski ženi m ed revolucijo in po 
hjej te r  plam teč poziv vsem  v svobodnem 
svetu, naj ohranijo  č is t ideal slovenskih 
žrtev te r  naj ga ne zapravljajo v more
bitnih medsebojnih sporih.

Svoja izvajanja jo začela z ugotovitvijo, 
da »raztresene širom  naše tako ljubljene 
slovenske zemilje, v prepadih, neblago- 
slovljeni izravnani ruši, m alokdaj v d o 
stojnem grobu, trohne  kosti tisočerih žr
tev pretekle dom ovinske revolucije. So to 
vojaki, člani vojaških form acij, pobiti mod 
3fli po vojni, pa so tud i civilisti, 'duhovni
ki, člani katoliških in  d rug ih  organizacij, 
'dejni nasprotniki komunizma, obsojeni v 
Smrt po samozvancih, neizvoljeni »ljud

ski« oblasti. Ne moremo jim  prižgati na 
grobu spominske sveče na praznik vseh 
mrtvih, zato posvečamo en  d an  v iletu 
posebej njihovemu spominu. Postavljen je 
ta spominski dan v mesec junij, ki je 
videl kolone ‘tisočev in tisočev naših d ra 
gih stopati v kraške jam e in prepade. Me
sec junij — mesec naše žalosti, po slove
nje tud i mesec rož — rožnik, zato naj 
prav v tem  mesecu tudi me slovenske že
ne položimo na sam otna gomila naših he
rojev šopek cvetja : poklanjam o se danes 
našim  padlim , izražamo jim  našo toplo 
zahvalo za njihovo žrtev, dajem o jim  čast 
in slavo za njihovo junaštvo.

NEZNANI JUNAK

Ko pa se oziramo v preteklost, sreča
vamo na križevem potu vernega sloven
skega naroda še drugega neznanega ju 
naka, malokdaj omenjenega, a je  današ
nji dan tudi njegov dan, spom inski dan 
njegovega trpljenja, t. j. slovenska žena
v revoluciji. Ko se poklanjam o in dajem o 
čast našim  padlim borcem, naj se danes
— m orda prvič v javnosti — oddolžim

tud i herojstvu naše verne žene: Slovenska 
žena — slovenski ženi.

Niso padale žene v takih množicah kot 
možje, toda um irale so vsak dan znova 
z njim i, možmi svojim i, brati, sinovi, za
ročenci. Zato je  njihov spomin vreden 
prav take  cene.

Slovenska žena se  je  v splošnem — iz
vzeti m oram o le buržujsko ženo — odlo
čila za 'protikomunistično s tran . S tem je 
stopila na goro Kalvarijo, ki jo  je  hodila 
prav n a  vrh Golgote in z n je do danes n i 
stopila.« Zatem je  navajala gorje, ki se 
je  razlilo po slovanski zemlji tud i za slo
vensko ženo, ko so komunisti izdali po
velje, »če je  sam o en član družine proti 
našim  postavam, naj se brezpogojno likvi
dira  cela družina. M oram o sejati strah 
in trepet m ed ljudmi.« V nadaljnjem  je 
poimensko navaja la  ziločine, ki so jih  ko
m unisti zagrešili n ad  slovenskimi druži
nami, in tudi nad slovenskimi ženami in 
dekleti ter celo n ad  o troki med revolu
cijo in po končani vojni ob vrnitvi slo
venskih protikom unističnih oddelkov ter 
pribija: »Vse to, česar sem se doslej do
taknila, ste večinoma, vsaj s ta re jš i, sodo-

življali in soinpeli. Toda, kakor da se bo
jim o odpirati svoje rane, jih  v napačni 
sram ežljivosti — ali lenobni lagodnosti — 
skrivam o pred svojim i otroki, ko bi jim  
morali, nasprotno, govoriti, govoriti', go
voriti o tem, kaj nas je  pognalo v svet.«

SLOVENSKA ŽENA 
POD NOVIM REŽIMOM

V nadaljnjih  izvajanjih je  pred udele
ženci spom inske proslave razkrila brez
m ejno trpljenje slovenske žene po letu 
1945 pod novim  režimom v domovini. To 
gorje slovenske žene v domovini je opi
sala takole:

»Že prve dni ..osvoboditve” so bile te 
žene deležne skrajnega zasram ovanja in 
tarče ..zmagovavcev”. Po domovih so po
brali žene in hčere beguncev te r  jih  na
gnali n a  čiščenje stranišč po vojašnicah, 
ki so jih  zapustile okupacijske čete. Po
stale smo garjeve ovce, „beli psi'’, kot so 
nas zm erjali, ki so se nam um ikali pri
jatelji, znanci, sosedi. Če so te m orali sre
čati n a  cesti, so urno šli n a  drugo stran, 
zasukali so glave v zid, da te niso videli,

da  se n e  bi omadeževali p red  „ljudsko 
oblastjo” kot tvoji znanci.

Po domovih so se začele plenitve: vsak 
je  smel stopiti v tvojo hišo, tvoje stano
vanje, in v im enu ..oblasti” odnesti — re- 
kvirirati, kar m u je  bilo všeč. Žene sm o 
ostale brez vsake zaščite. In to potem, 
ko je  bilo javno na plakatih razglašeno, 
da je nova oblast širokogrudna, da  se dru
žinam protikom unističnih borcev ne bo 
zgodilo ničesar, če bodo ostale lojalne. Za
čeli so m etati naše  družine iz stanovanj 
in hiš. Nakazovali so jim  najslabše luk
nje, podstrešne kote, vlažne kleti, v m estih 
so n as  selili v predm estja, poiskali m oral
no najslabšo okolico, d a  bi nam  pokvarili 
tud i otroke! Pa še tu niso bile žene v m i
ru : pod sta ln im  opazovanjem in nadzor
stvom  okolice in Ozne, so bile deležne ne
prestanih preiskav za m orebitnim i ubež
niki : gnali so v zapor žene, dekleta, vsa
kogar, za katerega so le bežno sum ili, da  
je kdajkoli nastopil proti njim ! Zlasti so 
bila prizadeta dekleta, ki so imela svoj- 
čas protikom unistična predavanja po šo
lah  ali so bile članice KA.

(se nadaljuje)
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N O V I C E
Seja občinskega odbora v Gorici

Na zadnji seji občinskega odbora v Go
rici so proučili v rsto  vprašanj, med d ru 
gim i obračun INGIC za m esec avgust, 
prošn je  za sprejem  oseb v podporne za
vode, dejavnost m estnih stražnikov in 
druge osebne zadeve m estnih uslužben
cev. Odobrili so kolavdacijo nekate rih  del 
te r  nakup zemljišč za širjen je  cest.

Odbornik Lupieri je  poročal o  gradbe
nem  program u v goriški občini. Občina 
nam erava  kupiti gradbene parcele za 
gradnjo  ljudskih  stanovanj na podlagi 
zakona 167.

Skupno romanje na Barbano
Na praznik žalostne M atere božje je  bi

lo  kot običajno skupno rom anje na  B ar
bano vseh slovenskih duhovnij iz goriške 
nadškofije, katerem u se je  pridružilo  tudi 
več skupin iz Tržaške. 2e zgodaj so se 
začeli zbirati rom arji v Gradežu od vseh 
s tran i, da jih  popeljejo čolni na M arijin 
otok. Bilo jih  je  n ad  tisoč, ki jih  je  vo
dilo dvajset dušnih pastirjev.

Prva skupna sv. m aša je bila ob 8.30 s 
skupno molitvijo, ljudskim  petjem  in 
skupnim  obhajilom . Med sv. m ašo je  pri
digal g. Štefan Tonkli iz Mavhinj, dušni 
pastir v M avhinjah in Sesiljanu, kako je 
M ariji pri srcu, da bi bili vsi n jeni dobri 
otroci in  res pravi k ristjan i. Pri drugi 
skupni sv. m aši je  pa govoril g. M arijan 
Živec iz Bazovice o M ariji in njeni skrbi 
za prenovitev sveta n a  podlagi prve okrož
nice sv. očeta Pavla VI. Popoldne se je 
razvila veličastna procesija s kipom M. B. 
po otoku ob petju  lavretanskih litan ij z 
odpevi. Po zaključni besedi v  cerkvi in 
blogoslovom z N ajsvetejšim  sm o se razšli 
po Prim orski s pesm ijo na ustn icah in 
z božjim veseljem v srcu.

V Podgori bodo odprli 
slovenski otroški vrtec

Slovenski s ta rš i v Podgori so pred dne
vi vložili prošnjo  za zopetno odprtje  slo- 
vesknega otroškega v rtca  v tem  predm est
ju . V petek  zvečer se je  v Gorici sestal 
občinski izvršni odbor, ki je  vzel v pre
tres to prošnjo. Župan G allarotti in  od
borniki so  dali svoj p ris tanek  in tako se 
bo v Podgori ponovno odprl o trošk i vrtec, 
ki daje  upanje, da se bo slovenska šola 
v Podgori u trd ila . Vso zadevo im a sedaj 
v rokah vodstvo ONA1R in slovenski s ta r
ši upajo  in  pričakujejo, da bo do odprtja  
v rtca  prišlo še pravočasno za letošnje 
šolsko leto.

Pretekli teden se je  zglasil na  gorišketn 
m atičnem  u rad u  g. S tanislav B rajn ik  iz 
Š tandreža z dvem a pričam a in  prijavil 
ro jstvo  svojega otroka, katerem u je  izbral 
im e Ivan.

U radnica je  sestavila prijavo že skoro 
do  konca stran i, tak o  da jo  je  ena od 
prič, ki se j i  je  m udilo, že podpisala in 
odšla.

U radnica pa  n i še vpisala im ena otroka, 
am pak  je  takoj po odhodu om enjene priče 
šla  k  vodji u rada.

Ta je  prišel z u radnico  in  začel ugovar
ja ti  ter po svoje tolm ačiti, d a  Ivan ni 
slovansko ime, am pak rusko. Da tega 
im ena ne sm e vpisati, k er da  zakon tega 
ne dovoljuje in  d a  lahko  vpiše italijanski 
prevod im ena, to je  Giovanni.

Oče B rajn ik  je  vztrajal na svoji zahtevi 
in  izjavil, da se gre posvetovati z ženo, 
otrokovo m aterjo . V odja u rad a  pa m u 
n i dovolil oditi, am pak je zahteval, da 
m ora  o sta ti v uradu . Dejal je, da  dovoli 
sam o telefonirati ženi. K er pa žena doma 
n im a telefona, je  g. B rajn ik  dejal, d a  je  
pripravljen dati vsako jam stvo, da se vr
ne  v ro k u  pol u re , pa tud i po sam ih dvaj
se tih  m inutah . Toda vodja m atičnega u ra 
d a  m u n a  noben način  rti dovolil, da  gre 
do  nje. Vpisali so v ro jstno  knjigo im e 
Ivo, s  ka terim  pa se oče B rajn ik  tudi 
n i strin jal. Misleč, d a  n im a izhodišča in 
d a  je  prim oran  knjigo podpisati, k e r je  
vodja tako ravnal z n jim , je  prijavo pod
pisal. Na u rad u  so  ga zadržali poldrugo 
uro.

I Š K E  
N O V I C E

Podgorski slovenski starši zaslužijo vso 
pohvalo za vztrajnost in  zavednost, ki 
jo  gotovo upoštevajo tud i italijanski kro
gi vse bolj kot neznačajno®! prem nogih 
Slovenskih staršev.

Ob zaključku vpisovanja 
v slovenske šole

Ob zaključku vpisovanja v slovenske 
srednje  šale v Gorici so rezultati sledeči: 
srednje  šole bo obiskovalo letos 248 di
jakov. Lansko leto je  bilo vpisanih 271 
dijakov.

Na učiteljišče se je  vpisalo 24 dijakov, 
dva več kot lani. N a gim nazijo in licej 
se je vpisalo 39 dijakov, eden več kot 
lani. V nižjih  razredih  enotne srednje 
šole (prvi in  drugi letn ik) te r  v tre tji 
strokovni in  tre tj i gim naziji je  skupno 
185 dijakov.

V vseh nižjih in  višjih sredn jih  šolah 
v Gorici se je  v tem  šolskem le tu  vpisalo 
3951 dijakov.

Livarna Princig se bo preselila
Po novem urbanističnem  n ačrtu  se bodo 

m orala goriška industrijska  podjetja pre
seliti v predm estja. Tako je predvideno, 
da  se bodo m estna podjetja  za elektriko 
vodo in  plin preselila n a  Majnieo, k jer 
je  v načrtu  tudi nov goriški vodovod.

Pred njim i pa bo m oralo v predm estje 
podjetje Princig, ki im a svojo livarno med 
ulicam a Angiolina in C asale-Pascali. V 
ta  nam en je občina razlastila  na Velikih 
Rojah, v bližini Pilošč, lep kos plodne 
zemlje. V okviru industrijske  cone je 
predvidena razlastitev nadaljn ih  11 n jiv  
in 4 ha lepega polja. Podjetje M attiroli 
je  že postavilo električno kabino za po
trebno gonilno silo novih obratov. Livarna 
Princig bo zelo obsežna. Sestavljena bo 
iz ene sam e hale, ki bo dolga 80 m in 
široka 24 m ter bo m erila skupno 2000 
kv metrov.

Tako industrij alizaci j a vedno bolj po
žira zem ljo štandreških  kmetov, ki so za
rad i tega zelo zaskrbljeni.

Odprli so podaljšek ulice Roma
Pretekli teden so odprli za prom et po

daljšek  ulice Roma. Že takoj prve dni 
je  bil prom et zelo živahen, to liko  bolj, 
ker je  u lica Mazzini bila zaprta za prom et 
zaradi popravil. Sedaj je  ulica Mazzini 
spet odprta, a  le enosm erna in  sicer od 
trga  pred županstvom  v sm eri proti Trav
niku. Na podaljšku ulice Roma pa gre 
sedaj prom et od T ravnika do županstva 
enosm erno.

proti zakonu. Zato se je  g. B rajn ik  v 
sprem stvu slovenskega svetovavca že pri
tožil pri županu.

Zvedeli smo, da se vodja m atičnega u ra
da izgovarja, da je  oče dolžan prijaviti 
ro jstvo  o troka  in da m u ni dovolil na 
posvet k  ženi, ker bi zapadel kazni, ako 
bi se ne vrnil in  o troka ne prijavil.

To pa ne odgovarja resnici, ker je  g. 
B rajn ik  na vsak način  o troka  že prijavil, 
n i pa po zakonu dolžan prijavo podpisati, 
zlasti tak ra t, k o  se z im enom, ki ga u rad 
nik  proti njegovi volji izbere, ne s trin ja . 
V odja u rad a  je  s tran  knjige, ki jo  je  prva 
priča že podpisala, m enjal z drugo in  po
klical za pričo »nekega uradnika.

Naj om enim o še, da je  prav letos isti 
vodja u rad a  vpisal neki ro jenki im e Iva
na. Na ta  očitek je  odgovoril, da Ivana 
n;i slovensko ime italijanskega Giovannia, 
da je  Ivanka.

Niti ta  njegov izgovor ne drži in p rim er 
kaže, da se vodja goriškega m atičnega 
u rada , ki je  ob ro jstvu  nosil slovenski 
priim ek, (tako  trd ijo !), s slovenskim i ime
ni norčuje in  da z našim i ljudm i, ki se 
poslužujejo svoje pravice v izbiranju slo
venskih im en svojim  otrokom , nalašč ta 
ko ravna.

Mera je  polna in  naši občinski sveto- 
vavci ne bodo molčali. To so gospodu 
županu že napovedali, ker je  tako  ravna
n je  vodje u rad a  po zakonu nedovoljeno.

K akor sm o slišali, se naši svetovavci 
»ne bodo s svojim i koraki ustavili sam o 
pri županu, čeravno je  on prvi poklican, 
»da naše ljudi v takih  prim erih  ščiti in 
brani.

Novo imenovanje
Ravnatelj slovenskih sredn jih  šol v Go

rici prof. M ihael Rosi je  bil z dekretom  
prosvetnega m in istra  povišan za ravna
telja prvega reda višjih sredn jih  šol. Kot 
tak  je dobil m esto »ravnatelja klasičnega 
liceja »Dante« v Gorici.

K napredovanju čestitam o!

Začela se je trgatev
Grozdje je  dozorelo i»n naši km etje so 

z veseljem  pozdravili zadnje sončne dne
ve in začeli s trgatvijo , ki je  »letos zelo 
bogata. K m etje se veselijo bogatega pri
delka, a obenem z žalostjo gledajo v svo
jih  kleteh še polne sode lanskega. V bri
ških kleteh je  še več kot polovica lan
skega pridelka in  km etje so v skrbeh kam  
z letošnjim  pridelkom , ko jim  prim anjku
je posode. Tudi vinska klet v jugoslovan
skih B rdih letos ne sprejem a več grozdja, 
kar je  zlasti prizadelo goriške dvolastnike, 
ki im ajo svoje vinograde onstran  meje.

Ni čuda, če se naš km et večkrat toži, 
da je  osam ljen in  da se za njegove pro
bleme oidgovorni krogi prem alo brigajo.

Iz podgorske tekstilne tovarne
Kriza v podgorski predilnici se nada

lju je  in  s tem  se hezadovoljstvo delavcev 
vedno bolj stopnjuje. V so»boto 26. septem
b ra  so za en  dan  ustavili delo v »treh 
oddelkih. Ta ukrep je prizadel 1200 de
lavk, katerim  se bo sedaj teden znižal 
na 40 ur. Vodstvo utem elju je ta  ukrep 
z m otivacijo, da prim anjku je  naročil. 
Ravnateljstvo nam erava skrčiti število d e  
lavk in  delavcev na m inim alno število, 
tem  pa naložiti toliko dela, da se proiz
vodnja ne bo skrčila.

Na Kaninu 
so odkrili najglobjo jamo

Na pobočju K anina proti Reziji so ja 
m arji, ki raziskujejo Ju lijske Alpe, od
krili jam o, ki »brez dvoma spada med 
naj glob je v naši deželi. Pri prvem  pre
gledu so »prišli 360 m globoko. Od tu  »neka 
prepad»na jam a  »pelje še nadalje  v glo
bino 30 m.. Jam o bodo podro»bno pregle
dali in  raziskali prihodnje leto. N am era
vajo ji dati ime »tržaškega jam arja  Euge- 
nia Boegana.

Sovodenjska posojilnica 
ima nov sedež

V nedeljo ob 11. u ri dopoldne so v So- 
vodnjah blagoslovili n o ri sedež tam kajš
n je  posojilnice. Blagoslovitev je  opravil 
domači župnik g. VI. Komac. Za to  p ri
ložnost so dospeli odlični gostje, med 
njim i predstavnik Ita lijanske  državne ban
ke dr. Bertogno, ta jn ik  zveze obrtniških 
in km ečkih posojilnic Barbino iz Vidma, 
ravnatelj Kmečke banke iz Gorice »dr. 
Baša. Na»vzoč je  bil celoten odbor poso
jilnice s  predsednikom  Andrejem Pipa
nom  in še številni drugi »ljudje. Zbrane 
goste je  nagovoril župan Jožef češču t in 
poudaril pomen posojilnice, ki je  bila u- 
stanovljena že leta 1908 in je  do danes 
preživela razne hude in težke čase, pa 
se vendarle vedno znova dvignila iz šte
vilnih »težav te r  učakala danes dan, ko 
si je  zgradila lasten dom. Glavno zaslu
go za to  im ajo odborniki vseh teh dolgih 
let, ki so znali vedno varno voditi po
sojilnico in. jo  varovati pred prisilno »li
kvidacijo za časa fašizma.

Povišali so družinske doklade
S. 1. oktobrom  je  »stopil v veljavo do

govor med vlado in sindikati glede povi
šan ja  družinsk ih  »doklad. In  sicer so v 
soglasju z dogovorom nastopili tile po
viški: 15 lir na d an  za vsakega otroka,
11 lir za ženo in 17,50 za starše. Tako 
bodo od sedaj naprej znašale družinske 
doklade: za vsakega o troka 205 lir na 
da»n; za ženo 149 lir, za  s ta rše  72,50. Ena
ki poviški družinskih doklad se bodo iz
vršili »s 1. aprilom  1965.

Dol
V soboto 19. septem bra sta se v naši 

cerkvi poročila M arica Frandolič iz Dola 
in Anton Tomšič iz Sovodenj. Poročil ju 
je  domači župnik g. Joško Stan,ta. Mla
dem u paru  iskrene čestitke in voščila na 
novi življenjski poti.

Podgora
Že v četrtek  zvečer, 1. oktobra, ob 6Va 

se bomo zbrali pri M arijini kapeli in bo
mo prenesli priljubljeni kip M atere božje 
z lučkam i in petjem  v sprevodu od kapele 
do cerkve. Tam  bo tr i večere ob is ti uri 
molitev, petje in duhovna priprava na 
bližnji nedeljski praznik.

V nedeljo 4. oktobra začneimo našo 
rožnovensko slovesnost v cerkvi ob 2Va 
popoldne s petjem , blagoslovom, ofrom  in 
spom inski m i podobicami. Nove orgle b o

Zaključek seminarja šolnikov 
na Bledu

Od 15. do 24. septem bra je  bil na  Bledu 
sem inar za slovenske profesorje in  učitelje 
s Tržaškega. Pobuda spada v okvir do
govorov m ešane i talij ansko-jugoslovanske 
komisije. Podoben sem inar je  bil za ita
lijanske šolnike iz Is tre  pri Gardskem  
jezeru m eseca ju lija  letos.

Sem inarja na  B ledu se je  udeležilo 
13 srednješolskih profesorjev in  12 uči
teljev, ki jih  je  določila šolska oblast. 
P redavanja o raznih šolskih in  kulturnih 
problemov, kot o šolski reform i, o  jezi
koslovju, pouku slovenščine, so imeli pri
znani univerzitetni profesorji »in šolski 
strokovnjaki.

Obiskal jih  je  tudi »sekretar za šolstvo 
republike Slovenije prof. Lipužič skupno 
s predstavniki oblasti. Ob tej priliki so 
jim  tržašk i šolniki stvarno predočili pro
bleme slovenskega šolstva v T rstu  in 
m anjšine sploh. Sem inar je vodil višji 
svetnik sek re taria ta  za šolstvo Slovenije 
prof. S tane Mihelič, ki bo z novim šol
skim  letom  prevzel m esto pedagoškega 
svetovavca za slovenske šole na Tržaškem . 
Svoj u rad  bo im el pri šolskem  skrbništvu 
v Trstu. Enakega svetovavca dobijo ita 
lijanske šole v  Istri.

OT VORITEV
Slomškovega doma v Bazovici

bo 11. oktobra t.l.
ob 15. uri

Slovenski vrtec v ulici Donadoni
Tržaški župan je  obljubil 'Slo»vens»ki vrtec 

v središču m esta  že lani ju lija , ko je  dr. 
Simčič »stavil »to za enega izm ed pogojev 
pri glasovanju za proračun. Občina je  iz
polnila svojo obljubo z enoletno zam udo 
(in jo  prodala še drugim  strankam ). To
da zdaj je  vrtec tu, kljub pihanju in bev
skanju  fašističnih ostankov in kljub proti
slovenskem u sovraštvu nekaterih  ljud i, ki 
so dobili zatočišče v videmskem dnevni
ku »Messaggero Veneto«. Izreči pa je  tre
ba priznanje odborniku za šolstvo prof. 
Romanu, ki je  izvedel sprejeti sklep brez 
oklevanja in kljub nasprotovanju sovraž
nikov m irnega sožitja m ed italijansko in 
slovensko govorečimi Tržačani. Dalje je 
treba izreči priznanje svetovavcu Sioven- 
ske skupnosti dr. Simčiču, ki ni odnehal 
z intervencijam i v te j zadevi, čeprav jih  
je  bilo kar čedno število.

Slovenski vrtec v ulici Donadoni je  pla
čilo za našo vztra jnost in  dokaz, da je 
Skupna slovenska lista dosegla uresniče
nje ene izmed važnih točk »svojega progra
m a za tržaško občino.

Tabor Slovenske prosvete

bo v BAZOVICI ob otvoritvi 
» S l o m š k o v e g a  d o m a «  
v nedeljo 11. okt. popoldne

do praznik še bolj »povzdignile. Sledi pro
cesija kot običajno in se zaključi pri lepi 
kapeli, k jer bo govor in še sveta m aša z 
ubranim  petjem.

Vabimo vse naše m estne in okoliške 
duhovnike in številne M arijine častivce: 
Pridite!

f  Pušnar Terezija iz Podgore.
Vsa družina in sorodniki sc zahvaljuje

jo  številnim  udeležencem pri pogrebu in 
vsem, ki so za pokojno molili.

F ranc P ušnar

Zdravstvena konferenca
Pred »dnevi »so »se m udili v T rstu  sloviti 

svetovnoznani in tern isti, kot »prof. Caroli 
(Pariz), Merli, Ratti, Schwarz-Thiene in 
H enning (N em čija) te r tržaški prim ariji 
Caravetta, Lapenna »in Tagliaferro. V svo
jih  dolgih in  plodnih diskusijah  »so raz
pravljali m ed »drugim o pom anjkan ju  en
cimov (prepotrebni za prebavo) te r o 
vplivih živčevja n a  prebavni sistem , kar 
je  še posebno zanim alo poslušavce.

Sodobni trgovski center »SPAR«
Pred nekaj »dnevi so odppnli pri Sv. So

boti velik  ̂ trgovski center »SPAR«. Mr. 
H. Daniels, glavni ravnatelj »mednarodne 
ustanove »SPAR«, je  v ta  nam en prišel 
iz A m sterdam a v Trst, da prinese »svoj 
pozdrav v im enu  podobnih organizacij, ki 
že delujejo v štirina js tih  evropskih »de
želah te r bodo km alu tudi v Afriki. Nove 
obširne prostore je  blagoslovil v nadško
fovem im enu msgr. Fornasaro. Organi
zacija, kakor tudi n jene zaloge, im ajo 
nam en nud iti obširnim  krogom potroš
nikov proizvode (predvsem  s področja je- 
St vinske industrije ) po tovarniških cenah.

Jesenska matura
Na slovenskih sredn jih  šolah v T rstu  so 

se zaključili zrelostni izpiti v jesen»ske»m 
roku. Uspešno je  opravilo izpite 26 dija
kov.

Izdelati so:

K lasični licej
Zdenko Floridan in Jakob Renko (T rst) 

ter Lucijan Pelizzo, Danijel P in tar in He
lena Knez (G orica).

Znanstveni licej
A leksander Korošec, Radoš Možina, Ru

dolf Š krin jar, Andrej Okoren.

Učiteljišče
N adja Mihalič, N adja Slokar, V ladim ir 

K lanjšček, Nives Rožič (Gorica).

Trgovska akadem ija
Ana Roža Babuder, Sonja Castelilani, 

M agdalena Čok, Silvana Dietz, Sonja 
Ghezzo, K lara Giusto, Stevo Kosmač, A- 
ieksander K rižm ančič, Neva Malalan, I- 
van Mosetti, Josip Pahor, G abrijela Višini, 
R ajko Zajec.

O B V E S T I L A
MOLITEV za vesoljni cerkveni zbor lah

ko dobite v Alojzijevišču.

TRIDNEVNICA v čast sv. F rančišku bo 
p ri Sv. Ivanu v Gorici ob 5.30 zvečer, in 
sicer: v četrtek 1. oktobra, združena z u ro  
češčanja pred prvim  petkom  za duhovni
ške poklice, v petek s sv. mašo, v soboto 
s  pobožnostjo v čast Srcu M arijinem u. — 
Sklep  v nedeljo  ob 4h »popoldne.

SLOV. PROSVETA iz T rsta  sporoča, da 
ni dobila A vditorija za nedeljo 11. oktobra. 
Zato je  prenesla prireditev v Bazovico.

POŠOLSKI POUK za deklice osnovnih 
in nižjih srednjih  šol se začne v Gorici na 
Placuti št. 18 v ponedeljek 5. oktobra ob 
14.30.

SLOVENSKEGA TABORA, ki bo dne
11. oktobra se bodo udeležili tudi Goričani. 
Za skupni avtobus »se je treba oglasiti »pri 
g. Kleimdionstu na  Travniku. — Avtobus 
bo šel, če bo potreba, skozi okoliške vasi, 
a bo sprejem al s a m  o vnaprej priglašene 
potnike.

D A R O V I

Za M arijanišče: M. M. iz T rsta  5.000; 
P. D., Zgonik 1.000; tržaški »romarji n»a 
povratku iz L urda 52.000; nekaj »dobrotnic 
iz Doline 7.000; neznani dobrotniki ob ma
rijanskem  shodu n a  Opčinah 15.000; N. N» 
iz Nove Gorice 12.000 lir. — V petek 1. ok
tobra za »vse blage dobrotnike M arijanišča 
sveta m aša v zahvalo. — Vsem iskrena 
zahvala! - Ravnateljstvo

O G L A S I
Za vsak mm višine v širin i enega stolpca: 

trgovski L 30, osm rtnice L 50, več 79* 
davek na registrskem  uradu.

Odgovorni u rednik : msgr. dr. Fr. MočrtH1 
T iska tiskarna Budin v Gorici

Iz navedenega jasno  izhaja, da  so z 
g. B rajnikom  ravnali d iskrim inacijsko in
        i m i i i i i  im      m    iiiiiiiiiim m m iiim iiim iim m iim iim  m inim um    um      .

V nedeljo 4. oktobra ob 14.30 vsi k Marijini procesiji v Podgoro!

Diskriminacija na goriški občini


